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Sammenfatning af borgerpanelsundersøgelse om Lynetteholm januar 2021 
 

Baggrund: 

 
Spørgsmål 1 – 4 omhandler om bopæl, køn og alder: 

• Undersøgelsen er gennemført i perioden fra den 8. – 12. januar 2021.  

• 355 borgere bosat på Christianshavn har gennemført undersøgelsen. Hvilket 

svarer ti 30 % af de 1172, som undersøgelsen er udsendt til.  

• Nedenstående diagram viser i, hvilke kvarterer at respondenterne er bosat.  
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Alder: 

 

• 0 % af respondenterne er under 20 år.  

• 3 % af respondenterne er mellem 20 – 29 år.  

• 10 % af respondenterne er mellem 30 – 39 år.  

• 20 % af respondenterne er mellem 40 – 49 år.  

• 18 % af respondenterne er mellem 50 – 59 år.  

• 25 % af respondenterne er mellem 60 – 69 år. 

• 20 % af respondenterne er mellem 70 – 79 år.  

• 3 % af respondenterne er 80 år eller derover. 

 

Køn: 

 

• 46 % af respondenterne er mænd.  

• 54 % af respondenterne er kvinder.  
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Spørgsmål til Lynetteholm 

 

5. Synes du overordnet, at Lynetteholm-projektet er en god ide?  

 

 

 

6. Synes du, at der hidtil har været tilstrækkelig borgerdialog om Lynetteholm-projektet? 

 

 

 

7. Tror du, at københavnerne har taget ejerskab til Lynetteholm-projektet? 
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8. Hvordan synes du, at borgerne i Indre By og på Christianshavn fremover skal informeres om Lynetteholm-projektet? 

(sæt max. tre krydser) 
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Spørgsmål 8 fortsat: Et uddrag af kommentarer: 

• Digitale møder, der ikke kræver facebook 
• Mange informationsmøder, så vi ikke bliver rendt over ende. Allerede her er der begrænsning. Kun 3 svarmuligheder. 
• Jeg savner et sted som samler informationer om projektet fra alle kilder, både "for" og "imod", og som belyser både 

fordele og ulemper. Jeg har læst og hørt om projektet drypvis hist og pist, men det man kan læse rundt omkring er 
muligvis ikke opdateret, men handler om en tidligere udformning af projektet. 

• Afstemning om man bør bruge over 30 milliarder på dette projekt, dwr først vil stå færdigt i 2070, eller om man kan 
bruge disse penge bedre andre steder, f.eks på etablering af bedre offentlig infrastruktur ind i landet samt en billigere 
løsning til stormflodssikring. 

• Hjemmeside med projektoplysninger med mulighed for at kommentere. 
• Annoncer i lokalbaldet Christianshavneren og opslag, 
• Lokaludvalget bør afholde møde for christianshavnerne / mulighed for protestgruppe 
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9. Hvordan synes du, at borgerne i Indre By og på Christianshavn fremover skal inddrages i Lynetteholm-projektet? 

(sæt max. tre krydser) 

 

 

 

Spørgsmål 9 fortsat: Et uddrag af kommentarer: 

• Mere inddragende processer, hvor borgers tanker har mulighed for reelt at påvirke udviklingen 
• har mulighed for reelt at påvirke udviklingen 
• Digitale borgermøder på F.eks. Zoom 
• Læg spørgeskemaer ud på Biblioteket og Beboerhuset etc. 
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10. Synes du, at det er en god idé, at miljøvurderingen og beslutningsprocessen for de forskellige dele af Lynetteholm-

projektet sker etapevis hver for sig? 

 

 

 

11. Synes du, at det vil være en god ide, hvis man også lader en uvildig instans foretage miljøvurdering af Lynetteholm-

projektet? 
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12. Synes du, at man i planlægningen af København skal lægge vægt på en forudsigelse om en fremtidig vandstandsstigning? 

 

 

 

13. Sidst København oplevede en stormflod, var i forbindelse med stormen ”Bodil” i 2013. Synes du, at man i planlægningen 
af København skal lægge vægt på, at der er fare for stormflod langs den indre del af havnen? 

 

 

 

 

 



 

9 

 

14. Synes du, at anlægget af Lynetteholm er den rette løsning i forhold til at sikre Indre By og Christianshavn mod en 

vandstandsstigning og mod stormfloder fra nord? 

 

 

15. Har du kommentarer til ideen om Lynetteholm som værn mod en vandstandsstigning og mod stormfloder fra nord?  

(Du har 500 tegn til rådighed). Udvalgte kommentarer:  

 

• Jeg synes man skal etablere en Nordsluse, en vold mod nord i havneløbet, for at sikre mod stormflod og vandstigning 

pga klimaforandringer 

• Værn mod vandstandsstigning kan ske p anden måde end ved at anlægge et stort nyt boligkompleks - se nærmere på 

Hollands løsninger 

• Der mangler en grundig og - så vidt det er muligt - dybgående analyse som forudsætning for at borgeren kan tage 

stilling - vel vidende, at langtidsprognoser er behæftet med rimelig stor usikkerhed. Og: Hvad er alternativerne ud over 

høje kaikanter og mure - det lyder som nogle fattige alternativer. 

• Det er en fin sidegevinst, og skal klart tænkes med i projektet. Men hvis det alene skulle være for at sikre et værn mod 

vandstandsstigning, så må der være mange bedre og billigere løsninger. Så lad det være sekundært i  beslutningerne 

og fokuser i stedet på den demografiske udvikling osv. 

• Virker som en god ide at lave et projekt der løser 3 problemstillinger med en plan . Har pt ikke hørt om andre planer 

kun løs snak om dokporte som i London ! 
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16. I år 2000 boede der ca. 500.000 indbyggere i Københavns Kommune. I øjeblikket bor der ca. 633.000 indbyggere i 

kommunen. Synes du, at der skal bo yderligere 150.000 indbyggere i Københavns Kommune i år 2050? 

 

 

 

17. Synes du, at man skal gå videre med planlægningen af et byudviklingsprojekt på Lynetteholm, der frem mod år 2070 vil 

kunne give plads til 35.000 indbyggere og lige så mange arbejdspladser? 

 

 

 
 

 



 

11 

 

18. Har du kommentarer til ideen om et byudviklingsprojekt på Lynetteholm? 

(Du har 500 tegn til rådighed). Udvalgte kommentarer: 

 

• Klimaet er det vigtigste nu, derfor skal byen udvikles med så lave CO2 omkostninger som muligt 
• Vi skal indgå langt tættere samarbejde med vores omegnskommuner - udbygge infrastruktur hertil - metro betjening, 

s-tog, letbane. Skabe bakker af forurenet jord til at gøre landskabet varieret. Behold København som en by for sejlere 
og behold vores fantastiske vandkvalitet i havnen. Undgå at bruge milloner på at flytte et velfungerende rensingsanlæg. 

• Det giver alt for meget trafik med 35.000 beboere og 35.000 arbejdspladser. Det vil give en massiv trafik for alle 
områder der støder op til! 

• Vi vil gerne være en storby, det kræver store beslutninger og store projekter. Gør det lækkert og gør det til en 
attraktion. De fleste byområder i KBH er dejlige, se-værdige og spændende på hver deres måde. Det kan 
Lynetteholmen også blive på sigt. 

• Man bør sprede byudviklingen i stedet for at koncentrere den - der er mange områder omkring København som med 
fordel kunne byudvikles. Der er alt for meget trafik og kaos i København idag - dette vil kun øges med Lynetteholm. 

• Større er ikke bedre. Jeg har boet i byer som Berlin og New York. Intenst byggeri med få åndehuller er ikke måden at 
skabe en bedre og mere attraktiv by. Heller ikke for virksomheder. 

• God idé. Christianshavn var også en ny idé i sin tid, men eksisterer i dag fordi man var klar til at tænke langsigtet. 
• En rigtig dårlig ide at ødelægge et historisk og kulturelt område. Det kræver også flytning af renseanlæg, vindmøller etc. 

Vi har før hørt om nye boligområder, der er tænkt til den “almene” befolkning, men som ender som ubetalelige for de 
fleste. Der er derfor begrænset mistanke om at dette sker - igen, igen, igen. 

• Jeg synes det er vigtigt at udvikle byen og gerne skabe plads til flere, men det skal foregå ordentligt mht. miljø og 
byplanlægning. Det skal være plads til alle. Dvs. også boliger til studerende og alm. lønmodtagere. 
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19. Tror du, at det vil have værdi for Indre By og Christianshavn, hvis der kommer en metrolinje til Lynetteholm? 

 

20. Har du kommentarer til ideen om en metrolinje til Lynetteholm? 

(Du har 500 tegn til rådighed).  

 

• metro er fint. det kan ikke skade christianshavn mere end det nye hilton hotel med 1200 turister. 
• Mere og bedre offentlig transport - men måske er metro en for dyr løsning. Letbaner og mindre busser kunne være gode 

alternativ også 
• Mon ikke man kan køre busser til og fra området, i stedet for at genere indbyggerne med larmende og tidskrævende 

udgravninger Al form for trafik skal og bør tænkes grundigt ind i et hvert nyt område som etableres. 
• Ud over at betjene Lynetteholm skal den nye linje skal kunne aflaste M1, M2 som er den eneste nuværende linje der går 

på tværs af havnesnittet. 
• Jeg tænker, at det vil have værdi for folk, der kommer til at bo på Lynetteholm, at der kommer til at gå metro derud. Jeg 

kan ikke se værdien for folk specifikt på Christianshavn 
• Hvis man køber ideen om 40 - 50.000 beboere /arbejdspladser vil det være tåbeligt ikke at have en metro 
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21. Tror du, at det vil have værdi for Indre By og Christianshavn, hvis der kommer en østlig ringvej mellem Nordhavn og 

Amager over Lynetteholm og Refshaleøen? 

 

 

22. Synes du at en eventuel etablering af Østlig Ringvej skal kombineres med foranstaltninger, der begrænser den 

gennemkørende trafik i Indre By og på Christianshavn? 
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23. Har du kommentarer til ideen om en østlig ringvej mellem Nordhavn og Amager over Lynetteholm og Refshaleøen? 

 

• Der skal være stor opmærksomhed på fra og tilkørsel, som kommer til at skabe yderligere trafik i vores område. 
• Jeg mener man bør klappe hesten mht. ringveje, Bispeengbuen og andre store vejprojekter. Om 30 år har vi måske 

selvkørende biler, og i givet fald vil man sikkert have brug for markant færre biler. 
• Grav de stærkt trafikerede veje ned og gør Torvegade til en vej med minus trafik a la Nørrebrogade. 
• Hvis vi ønsker lavere CO2 udledni g så er flere biler til en lufthavn ikke befordrende. 
• Man bør i allerhøjeste grad sørge for at mindske trafikken i indre by/christianshavn og dermed passe på vigtige og 

historiske bydele. 
• Grav den ned, gør noget som kommende generationer bliver glade for 
• Jeg er egentlig imod biler og den forurening de medfører. I stedet kunne man indføre sporvogne til varetransport. 
• et Tunnel ville være godt synes jeg 
• Det skal overvejes om roadpricing skal være med til at financiere etableringen. 
• At føre trafikken udenom centrum er ikke en dum ide. Det er bare at skulle opføre en ny ø, samt beboelse for at det skal 

kunne lade sig gøre virker ude af propotioner. Hvilken trafik er det der skal føres udenom, fra Sverige og fra Amager?  
Trafikanter fra Syddanmark, tager i forvejen udenom byen når de skal nordpå. 

 
 

24. Synes du, at jordopfyldning i forbindelse med etablering af Lynetteholm er den rette løsning på problemet med 

overskudsjord fra byggepladser i København? 
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25. Synes du, at problemet med overskudsjord fra byggepladser i København skal løses ved, at jorden deponeres udenfor 

Hovedstadsområdet? 

 
 

26. Har du kommentarer til ideen om at bruge Lynetteholm til at deponere overskudsjord fra byggepladser? 

(Du har 500 tegn til rådighed).  

 

• Hvis jorden skal deponeres på Lynetteholmn, så brug vandvejen til transport 
• Sålænge planerne bygger på den mest klimavenlige løsning af alle, kan jeg gå ind for den 
• Man skal tænke på om/hvordan det belaster miljøet. Der er næsten ikke noget natur tilbage på Refshaleøen. 
• Så længe det er helt rent, ingen problemer 
• Hvis det ikke har miljømæssige konsekvenser og hvis man kan transportere jorden udenom boligområder fx ad søvejen 

er det måske ok. 
• Det er en dårlig idé at bygge Lynetteholm, selv om der er overskudsjord fra byggepladser. Man bør hellere overveje om 

der er brug for de byggerier, der giver denne overskudsjord. 
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27. Synes du, at jord til Lynetteholm i hovedsagen skal sejles til Lynetteholm eller transporteres med lastbil over Prøvestenen, 

Kraftværkshalvøen og Refshaleøen? 

 
 

28. Synes du, at det er i orden, at det ikke vil være muligt for lystsejlere at sejle ind og ud af Margretheholm Havn på hverdage 

fra kl. 07.00 til kl. 16.00? 

 
 

29. Har du kommentarer til ideen om, at jord til Lynetteholm skal transporteres med lastbil over Prøvestenen, 

Kraftværkshalvøen og Refshaleøen? 

(Du har 500 tegn til rådighed). 

 
• Vi har ikke brug for mere tung trafik i det område -det reducerer beboernes trivsel og sundhed samt føles utrygt at 

færdes i i hverdagen 
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• Enhver transport ad eksisterende vejnet er en horribel løsning. Se blot på Prinsessegade og Danneskiold Samsøes Allé 
idag - bydelen kan slet ikke rumme den tunge trafik. 

• det er den mindst generende løsning. 
• En bro fra Kræftværkshalvøen til Refshaleøen er de facto en afvikling af Lynetten bådehavn. Dvs man ødelægger det miljø 

der ellers ikke er meget af på Refshaleøen, og som er med til at gøre område attraktivt. Man bør tilbyde en 
erstatningshavn i nærheden. 

• Det er den bedste dårligste idé, men ikke en god idé. 
• Jeg tænker det er bedre end hvis det skulle ind gennem Christianshavn og Indre by - det ville skabe kæmpe kaos. 
• Jorden bør sejles. 

 
 

30. Er du bekymret for, at området, hvor du bor, vil blive generet af støj fra etableringen af Lynetteholm? 
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31. Er du bekymret for, at området, hvor du bor, vil blive generet af luftforurenende stoffer og støv fra etableringen af 

Lynetteholm? 
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32. Lynetteholm-projektet kan være løsningen på flere af de udfordringer, som København står over for. Hvilke dele af 

projektet synes du, skal gennemføres? 

(Sæt så mange krydser, du vil): 

 

32. fortsat. Kommentarer:  

• Nogle tiltag der gør den nye bydel mere grøn - både i byggefasen og i det endelige resultat. 
• Billige boliger! 
• Byg på høje koter, brug overskudsjord og dygtige arkitekter 
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33. Hvilke af følgende forhold ved Lynetteholm-projektet skal lokaludvalget især fremhæve i sit høringssvar 

(sæt max. to krydser): 

 

 

34. Hvilke af følgende forhold ved Lynetteholm-projektet skal lokaludvalget især fremhæve i sit høringssvar 

(sæt max. to krydser): 
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35. Hvilke øvrige forhold ved Lynetteholm-projektet skal lokaludvalget især fremhæve i sit høringssvar? 

(Du har 700 tegn til rådighed).  

 
• At projektet vil være en meget stor belastning på mange planer i en voldsomt lang periode. Det vil jo være endeløst og 

trøstesløst for de beboere i København, der bliver påvirket både i anlægsperioden - der er uoverskueligt lang - og 
efterfølgende 

• At det er vigtigt, at fremtidssikre mod stormflod og højvande pga klimaændringerne 
• At det vil komme utrolig mange gener i forbindelse med etableringen af denne kæmpe ø, vi vil blive generet af støj og 

forurening. 
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Jord skal sejles. Men også etablering af en udskibningsplads for byggematerialer og maskiner. Det vigtige er, at undgå 
lastbiltrafik  x10 i forhold Christiansholmprojektet 

• Jeg er taknemmelig for at lokaludvalget sætter sig så godt ind i stoffet. Det er meget kompliceret og kræver på mange 
områder ekspertviden. Jeg har ikke tidligere tænkt på støjgener men det bekymrer mig nu virkelig meget. 
 
 

 


